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Ledamöter Åsa Lindhagen (MP) Ordförande 
Elin Hjelmestam (L) Vice ordförande 
Felicia Schartner Giertta (S) 
Fredrik Pettersson (S) 
Emelie Stark (S) 
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Deniz Butros (V) 
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Ashna Ibrahim (C) 
Amelie Langby (M) ersätter Elin Böhlin (M) 
 

Ersättare Celal Altun (S) 
Maja Lundqvist (S) 
Felix Antman Debels (S) 
Elsa Wiberg (S) 
Leo Müller (V) 
Frida Nehrfors Hultén (V) 
Ergün Erdal (M) 
Anders Edin (SD) 
Joakim Rönnbäck (L) 
Maja Boström (C) 
 

Övriga närvarande Anna Hadenius Förvaltningschef 
Monika Gerdhem Avdelningschef 
Daniel Persson Avdelningschef 
Emily Tjäder Tjänsteman 
Malin Täppefur Avdelningschef 
Kerstin Thörner Nämndsekreterare 
Gabriel Dorrian Werner Borgarrådssekreterare 
Luis Lopez Personalföreträdare §§1-15, §§17-18 
Felicia Nipstrand Tjänsteman 
Alva Engström Tjänsteman 
 

Justerare Åsa Lindhagen, Elin Hjelmestam 
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§ 1 
Närvarorätt  
MF 2023/136 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att medge närvarorätt vid 
dagens sammanträde till Felicia Nipstrand, Alva Engström och Luis 
Lopez. 
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§ 2 
Val av justerare och tid för justering  
MF 2023/137 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden utser vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L) att tillsammans med ordföranden Åsa Lindhagen 
(MP) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker onsdagen den 2 oktober 2024. 
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§ 3 
Anmälan av föregående protokoll  
MF 2023/138 
 

Beslut  
Protokoll 7/2024 från miljö- och hälsoskyddsnämndens 
sammanträde den 27 augusti 2024 anmäls. 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2023/138-21 (Signerad) Protokoll MHN 2024-08-27 OJ 
§§ 8, 10, 11, 13, 14(1706908) 

 MF 2023/138-22 (Signerad) Protokoll MHN 2024-08-27 §§ 
1-7, 9, 12, 15-16(1714002) 
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§ 4 
Anmälan av inkomna skrivelser till miljö- och 
hälsoskyddsnämnden  
MF 2023/139 
 

Beslut  
Inga skrivelser finns att anmäla. 
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§ 5 
Anmälan av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen  
MF 2023/140 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att godkänna 
redovisningen av delegationsbeslut fattade inom 
miljöförvaltningen från och med den 6 augusti 2024 till och 
med den 6 september 2024. 

 

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) finner att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2023/140-30 05 Anmälan av beslut fattade på 
delegation_2_mindre 

 MF 2023/140-30.1 Delegationslista MHN 2024-10-01 MHN 
 MF 2023/140-30.2 Tilldelningsbeslut till nämnden 2024-10-

01 
 MF 2023/140-30.3 Tilldelningsbeslut till nämnden aug 2024 
 MF 2023/140-30.4 Anställningsbeslut MHN 2024-09-10 
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§ 6 
Anmälan av protokoll från rådet för funktionshinderfrågor  
MF 2023/141 
 
Inget protokoll finns att anmäla vid dagens sammanträde. 
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§ 7 
Tertialrapport Tertial 2 2024 för miljö- och 
hälsoskyddsnämnden  
Dnr 2024-16805 
MF 2024/115 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens förslag till tertialrapport 2 samt 
överlämnar den till kommunstyrelsen. 

 

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) finner att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  
Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) lämnar särskilt uttalande 
enligt följande: 
  

Kampen för klimatet och miljön är en av vår tids ödesfrågor. I 
grunden är det en frihetsfråga för kommande generationer. 
Stockholm ska klara sina åtaganden inom Parisavtalet men vi 
ska också gå i täten så att detta sker. Målen ska nås genom en 
ekonomi i tillväxt och genom innovation i grön teknik. 
Liberalernas klimatpolitik utgår från principen om att 
förorenaren betalar. Politiken ska stå för långsiktighet och 
förutsägbarhet. Spelreglerna ska vara tydliga för samhällets 
aktörer. Liberal klimatpolitik är inte symbolpolitik. 
  
Stadens arbete mot ökad elektrifiering måste kraftigt 
förstärkas, det ska både vara enkelt och billigare att byta över 
till miljövänligare alternativ. Här ser Liberalerna att mer 
måste göras för att nå uppsatta mål och incitament från 
stadens sida för att uppnå dessa behöver utredas. 
  
Tillgång till ren el är avgörande för att nå klimatmålen och 
staden behöver i nära dialog med andra aktörer säkerställa att 
kapacitet och tillgång till el finns i hela staden. Mer lokal 
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elproduktion kan t.ex. nås genom fler solceller och det 
kommande kraftvärmeverket i Lövsta. 
  
Det ska vara lätt för stockholmare att leva hållbart och 
invånarnas ekologiska fotavtryck ska minska. Nämnden 
bidrar med underlag i stadsutvecklingen och har en 
samordnande roll i stadens arbete för att uppnå en god 
vattenstatus i stadens alla vattenförekomster. 
  
Miljöövervakning är en viktig del av verksamheten, nämnden 
bidrar även genom expertkunskap inom klimat- och 
energifrågor, luft och kemikaliefrågor. Stockholmarnas hälsa 
ska gynnas genom ett långsiktigt arbete med att säkerställa en 
stadsmiljö med frisk luft, rent vatten och en natur av hög 
kvalitet samt en sund inomhusmiljö. 
  
Ett frihetens Stockholm som ger varje individ möjligheter att 
utrycka sig och förutsättningar att leva ett självständigt liv. 
  
Nämndens arbete med riktad tillsyn av hyresfastigheter som 
missköts ska stärkas. Alla stockholmare ska ha drägliga 
boendeförhållanden och staden accepterar inte slumvärdar. 
  
Stadens återvinningsstationer som drivs av FTI sköts idag 
dåligt. Staden ska arbeta för att återvinningen av 
privatpersoners sopor sköts så att klagomålen väsentligt 
minskar. Dialog med FTI ansvarar SVOA för och miljö- och 
hälsoskyddsnämnden ska vid behov bistå i arbetet. 
  
Nämndens arbete med tillsyn av inomhusmiljöer avseende 
buller och dålig inomhusluft i stadens skolor och förskolor 
ska vara ett prioriterat arbete. 
  
Ett grönt och innovativt Stockholm som är ledande i 
klimatomställningen och ger goda förutsättningar för ett fritt 
närings- och kulturliv. 
  
Stockholm ska senast år 2040 vara klimatpositivt och stadens 
organisation, förvaltningar och bolag ska vara fossilfria 2030. 
Stadens koldioxidbudget ska kompletteras med en 
skuggbudget för konsumtionsbaserade utsläpp. 
  
För att nå klimatpositivitet är koldioxidfångning av s.k. bio-
CSS, i kraftvärmeverken i Värtan såväl i det kommande 
Lövsta avgörande. Lövstaverket behöver planeras för att göra 
det möjligt. Det kräver fortsatt teknikutveckling och 
långsiktigt samarbete mellan olika aktörer. 
 
Stadens antagna mål för laddinfrastruktur ska genomföras i 
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alla stadens nämnder och bolag, med en kraftig utbyggnad av 
antalet laddplatser både i ytterstad och innerstad. Vårt mål är 
att 50 % av laddplatser kan uppnås år 2026 och 100 % 
laddplatser i innerstaden respektive 80 % i ytterstaden år 
2030. 
  
All marktrafik i innerstaden ska gå på el år 2030 och detta nås 
genom kraftigt utbyggd laddinfrastruktur i hela staden, 
möjligheter, incitament och styrmedel för stockholmarna att 
ställa om. Staden ska fortsätta arbeta med en 
elektrifieringspakt med näringslivet och andra aktörer för att 
nå fler laddstolpar. 
  
Staden måste planers på ett sätt som gör den mer 
motståndskraftig mot till exempel torka och översvämningar. 
Genom fler träd i stadsmiljön, gröna väggar och tak samt ett 
bättre tillvaratagande av vatten rustas staden mot extremväder 
och blir dessutom vackrare. 
  
Ytterstaden är fortsatt prioriterad i arbetet, kartläggning av 
stadens totala grönyta och ekologiskt särskilt betydelsefulla 
områden (ESBO) för att följa utvecklingen över tid ska 
fortsätta. 
  
Kolonilotter utgör ett värdefullt inslag i stadsmiljön och 
bidrar också till lokalt omhändertagande av dagvatten. 
Antalet koloni- och odlingslotter ska utökas, de som redan 
finns ska värnas. 
  
Frisk luft, rent vatten och en giftfri miljö är nödvändigt för en 
god hälsa och livskvalitet, därför ska nämnden tillsammans 
med andra berörda nämnder och bolag arbeta för rent vatten 
och stadens vattenförekomster ska nå miljökvalitetsnormerna. 
Växtbäddar och våtmarker behöver skapas för att rena 
dagvatten, växtsanering av förorenad mark ska fortsätta och 
stadens badplatser ska hålla en god badvattenkvalitet. 
Nämnden ska bidra i arbetet för fler badplatser utifrån 
handlingsplanen för nya bad. 
  
Ett Stockholm med god ekonomi som slår vakt om de 
mänskliga rättigheterna, öppenhet och valfrihet. 
  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden ska fungera som stadens 
experter i frågor om klimat och miljö och ska stödja stadens 
övriga nämnder och bolag i arbetet för bättre 
resursanvändning, energieffektivisering och återvinning. 
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Dialog och information till medborgarna är fortsatt del av 
nämndens uppdrag för att fler stockholmare uppmuntras och 
får kunskap om hur de kan ställa om. 
  
Nämnden ska arbeta med utvecklade samarbeten, innovativa 
arbetssätt och en ökad externfinansiering från staten och EU 
för att nå klimat- och miljömålen. Nämnden ska delta i 
stadens internationella samverkansytor samt samverka med 
kommuner, region, näringsliv, akademi och andra relevanta 
aktörer för att bidra till att nå stadens miljö- och klimatmål. 

  
Torbjörn Erbe m.fl. (M) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  

Moderaterna vill särskilt understryka behovet av att 
omställningen går i tillräckligt hög takt, att luftkvaliteten 
förbättras och att nämndens arbete med tillsyn upplevs som 
effektivt och riktigt av Stockholms företagare. 
  
Att målet för minskade växthusutsläpp per invånare ännu inte 
möts och att antalet timmar över miljökvalitetsmålet för 
timmedelvärdet för kvävedioxid inte möts indikerar att 
elektrifieringen inte går i tillräckligt hög takt. Bland annat 
behövde den offentliga laddinfrastrukturen snabbare byggas 
ut. 
  
För att nå målet kring antalet tillåtna dygn med partikelhalter 
(PM10) över 30 µg/m3 krävs förutom tidig 
dammbindning/tidig sandupptagning samt minskad 
användning av dubbdäck att genomfartstrafiken minskar. Det 
har även flera andra positiva affekter för stadsmiljön. Det 
mest långsiktiga målet för att nå dit på sikt är att färdigställa 
Stockholms ringled genom östlig förbindelse. 
  
Näringslivets nöjdhet vid kontakter med staden som 
myndighet har generellt minskat för Stockholms stad. Utöver 
övergången till efterhandsdebitering som förvaltningen själva 
nämnder krävs både god information och dialog med 
Stockholms företagare vad gäller tillsyn – inte minst kopplat 
till att miljöförvaltningen bara är en av många företagare 
behöver ha att göra med och att vår bedömning spelar 
avgörande roll för deras fortsatta verksamhet. 

  
Ashna Ibrahim (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  

Klimatet är en ödesfråga som kräver kraftfulla åtgärder och 
hållbara reformer. Runt om i världen ser vi redan den globala 
uppvärmningens konsekvenser. Det är helt nödvändigt att 
minska de klimatpåverkande utsläppen. Det kräver att 
politiken tar modiga beslut, prioriterar det som verkligen ger 
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resultat och sätter miljöfrågan högst på agendan. 
Stockholmarna älskar sina grönområden både för rekreation 
och för motion. Centerpartiets vision för Stockholm är att 
förena storstadens puls med gröna, rofyllda miljöer. Därför 
vill vi slå vakt om grönområden och den stadsnära naturen. 
Stockholm ska vara en stad som är ett levande ekosystem. 
  
Centerpartiet vill visa att ekonomisk tillväxt och fler jobb kan 
kombineras med minskade utsläpp. Centerpartiet är ett parti 
med rötterna i landsbygden så vi vet att stad och land måste 
gå hand i hand. Vi vet att landsbygden mår bra av att städerna 
växer och att städer mår bra om landsbygden får blomstra. De 
gröna näringarna förser staden med mat, förnybar energi och 
byggnadsmaterial. Centerpartiet kämpar för hållbar mat som 
är sund och säker. Vi vill att Stockholms stad serverar en 
ökad andel närproducerad och ekologisk mat som är fri från 
skadliga kemikalier och tillsatser på våra skolor och till våra 
äldre. 
  
Vad gäller våra mål och förslag på satsningar i övrigt 
hänvisar vi till vårt förslag till beslut till nämndens 
verksamhetsplan och budget (januari 2024). 

 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/115-1 07 2024-16805 Tertialrapport 2 2024 för 
MHN_master 

 MF 2024/115-1.1 07 2024-16805 Bilaga 1. SLKs blankettset 
 MF 2024/115-1.2 07 2024-16805 Bilaga 2. Uppföljning av 

tillsynsplan för miljöbalken T2 2024 
 MF 2024/115-1.3 07 2024-16805 Bilaga 3. Uppföljning 

kontrollplan_2024 
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§ 8 
Stockholms stads program för de mänskliga 
rättigheterna  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/1159 
Dnr 2024-14871 
MF 2024/100 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) reserverar sig mot beslutet 
med hänvisning till sitt förslag. 
  
Ashna Ibrahim (C) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M) 
och Tapani Juntunen (SD) föreslår (se beslutet). 
  

2. Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) föreslår att nämnden 
beslutar enligt följande: 
 
a. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 
b. Att Stockholms stads program för de mänskliga 
rättigheterna kompletteras i enlighet med som anförs nedan. 
c. Att därutöver anföra följande: 
 
Stockholms stad ska vara frihetens stad där varje individ fritt 
kan forma sitt liv, utan att begränsas av diskriminering eller 
rasism i någon form. Vi ser dock flera brister i det 
föreslagna övergripande programmet för de mänskliga 
rättigheterna. 
 
En lärdom från tidigare stadsövergripande styrdokument är 
att de bör vara så konkreta som möjligt med tydliga mål och 
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uppdrag för stadens nämnder och bolag. En överhängande 
risk är annars att det enbart bidrar till ökad administration 
utan reell förbättring. Styrdokument och handlingsplaner 
behöver kunna följas upp. Det föreslagna programmet är i 
sin nuvarande form dessvärre långt ifrån ett tydligt styrande 
dokument som nämnder och bolag kan förhålla sig till. 
Konkretisering i åtgärder och styrmedel är centralt för den 
här typen av program. 
 
Den här typen av program fokuserar ofta på information och 
kunskapshöjande insatser. Vi vill därför betona vikten av att 
även fokusera på konkreta åtgärder och stöd riktade till 
personer som drabbas, t.ex. hur de ska kunna ta tillvara sina 
rättigheter. 
 
Det är också anmärkningsvärt att antisemitism, afrofobi och 
hatbrott knappt ges något utrymme i programmet. 
Liberalerna har vid ett flertal tillfällen påtalat att 
antisemitismen skiljer sig från rasism och behöver 
adresseras specifikt. Likaså behöver ett program för de 
mänskliga rättigheterna, som tar sikte på att motverka all 
form av rasism, lyfta problematiken med hatbrott. Vad gäller 
hatbrott löper just afrosvenskar störst risk att utsättas och är 
överrepresenterade i fall med direkt våld. Stadens arbete mot 
hatbrott får inte bli en undanskymd del i ett övergripande 
styrdokument mot rasism. 
 
Vi ser slutligen problem med att ersätta nuvarande 
styrdokument innan det finns nya handlingsplaner på plats. 
Det riskerar att skapa ett glapp i pågående arbete. 
  

3. Ashna Ibrahim (C) föreslår att nämnden beslutar enligt 
följande: 
 
a. Att delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
b. Att Stockholms stads program för de mänskliga 
rättigheterna kompletteras med vad som anförs nedan. 
c. Att därutöver anföra följande: 
 
Alla människor är födda fria och lika i värde och rättigheter. 
För Centerpartiet är rätten till självbestämmande central; alla 
stockholmare ska ha rätt att bestämma över sitt eget liv och 
sin egen framtid, fria från kränkningar, diskriminering och 
rasism. 
 
Vi välkomnar initiativet med ett sammanhållet program för 
de mänskliga rättigheterna i Stockholm. Centerpartiet vill 
dock lyfta två viktiga aspekter som vi menar att programmet 
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tyvärr missar. 
 
- Centerpartiet anser att det är en stor brist att ett program 
som ämnar att behandla Stockholms stads program för 
mänskliga rättigheter, jämlikhet och rättigheter för olika 
grupper saknar en mer explicit och detaljerad diskussion om 
antisemitism, särskilt i en tid då antisemitismen ökar både i 
Sverige och på andra platser i världen. 
 
Antisemitismen behandlas endast ytligt och som en del av 
generella hatbrott i programmet, trots att den har en unik och 
djupt rotad historia i Sverige och Europa. Detta är särskilt 
anmärkningsvärt i en tid då antisemitismen ökar kraftigt och 
idag tar sig uttryck i form av konspirationsteorier, hatbrott 
och i samband med kritik av Israel. Den anpassar sig till 
samtida sociala och politiska strömningar, vilket gör att 
antisemitismen måste identifieras och motverkas. Polisen 
rapporterar att antalet anmälda hatbrott mot judar har ökat 
kraftigt. Flera incidenter pekar på att hotbilden mot judar 
tydligt har ökat under senaste året och P4 rapporterade att en 
skola t.o.m. tvingades pausa en kurs i judisk folkdans på 
grund av antisemitiska stämningar. 
 
Det är därför inte bara lämpligt, utan nödvändigt, att 
Stockholmsstad i sitt program för mänskliga rättigheter 
tydligt lyfter problemet med antisemitism och presenterar 
konkreta åtgärder för att motverka den. Programmet 
framstår som otillräckligt då det inte erkänner den specifika 
och alarmerande ökningen av antisemitism i samhället. Att 
inte ägna antisemitismen större uppmärksamhet 
underminerar programmets trovärdighet, särskilt i en tid när 
rapporter om antisemitiska incidenter i skolor, på sociala 
medier och i det offentliga rummet ökar. 
 
Programmet betonar behovet av samarbete med 
civilsamhället, men det saknas specifika åtgärder för att 
stärka samarbetet med judiska organisationer eller samfund. 
Detta hade varit en central del i kampen mot den växande 
antisemitismen. 
 
- Centerpartiet ser bostäder som en central mänsklig 
rättighet. Programmet för mänskliga rättigheter nämner 
bostad som en grundläggande rättighet men saknar helt 
resonemang, åtgärder eller strategier riktade mot att förbättra 
den dysfunktionella bostadssituationen i Stockholm. Denna 
brist är allvarlig och undergräver programmets trovärdighet. 
 
Stockholms bostadsmarknad i sin nuvarande form gynnar de 
som redan är etablerade på den, och stänger samtidigt 
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effektivt ute många från att ta sig in. De som står långt fram 
i bostadskön har oftast redan en tryggad boendesituation. 
Samtidigt bor många unga vuxna fortfarande hemma, 
ensamstående föräldrar med barn tvingas flytta runt på 
osäkra andra- och tredjehandskontrakt och personer med 
samhällsbärande yrken inte kan ta emot jobb Stockholm. 
 
Centerpartiet har därför föreslagit att alla bostäder i 
allmännyttan ska fördelas efter behov, inte efter antal år i 
bostadskön. Vi måste även tillgängliggöra socialt hållbara 
bostäder för hushåll med begränsade ekonomiska resurser. 
Har man inte en trygg boendesituation blir det ytterst svårt 
att tillgodogöra sig övriga mänskliga rättigheter som 
utbildning, arbete, hälsa, privatliv, vila och fritid. 
 
Ett program för de mänskliga rättigheterna som inte gör 
minsta ansats till att skapa en tryggare och mer rättvis 
boendesituation är i grunden bristfälligt och behöver 
omvärderas för att uppfylla sitt syfte. Centerpartiet i 
Stockholm är redo att leda denna förändring för att 
säkerställa att alla stockholmare kan leva ett fritt, värdigt 
och tryggt liv. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M) 
och Tapani Juntunen (SD). 
  
Särskilt uttalande 
Torbjörn Erbe m.fl. (M) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
  

Stockholm ska vara en stad där man kan leva i trygghet och 
frihet. Vi välkomnar därför att staden får ett mer samlat 
program för att säkerställa den visionen om allas människors 
lika värde och grundläggande rättigheter. Arbetet med att 
förverkliga dessa rättigheter får dock inte innebära att vissa 
grupper i samhället faller mellan stolarna. 
  
Vi ser en växande antisemitism i världen, Sverige och 
Stockholm vilket måste tas på allvar. Det judiska fotavtrycket 
har bidragit till det Stockholm vi känner i dag men judiska 
föräldrar vittnar om rädsla för att deras barn ska bli måltavlor 
för hot och våld idag. Rädslan har lett fram till att få unga 
judar i dag vågar bära judiska symboler. Den oron har 
politiken ett ansvar för att ta på allvar. Det har konstaterats i 
statliga utredningar att den judiska minoriteten i Sverige i 
minst utsträckning får sina rättigheter tillgodosedda av 
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kommuner och regioner, det är allvarlig kritik. När 
Stockholm nu får ett samlat program för de mänskliga 
rättigheterna som ska gälla för samtliga nämnder och 
bolagsstyrelser är det av största vikt att den judiska 
minoritetens verklighet i Stockholm inte åsidosätts. 

 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/100-2 08 2024-14871 Stockholms stads program 
för de mänskliga rättigheterna 

 MF 2024/100-2.1 08 2024-14871 Bilaga 1. Stockholms stads 
program för de mänskliga rättigheterna 

 MF 2024/100-2.2 08 2024-14871 Bilaga 2. KS 
Tjänsteutlåtande 
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§ 9 
Motion av Jan Jönsson (L) och Isabel Smedberg-
Palmqvist (L) om införande av projektet Matvänner  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/259 
Dnr 2024-14653 
MF 2024/97 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) reserverar sig mot beslutet 
med hänvisning till sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 
Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim (C) föreslår (se 
beslutet). 
  

2. Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) föreslår att nämnden 
beslutar att bifalla motionen, samt att därutöver anföra 
följande: 
 
Vi välkomnar förvaltningens positiva svar på vår motion och 
delar bilden av att Liberalernas initiativ bidrar till att både 
minska den sociala isoleringen samt en mer hälsosam vardag 
för våra seniora invånare. 
 
Liberalerna ser gärna att projektet implementeras som i en 
del av stadens Matstrategi och vi snarast kan erbjuda en 
vällagad och näringsrik lunch tillsammans med andra i en 
trivsam miljö. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av från ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
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Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 
Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/97-2 09 2024-14653 Svar Remiss Motion om 
införande av projektet Matvänner 

 MF 2024/97-2.1 09 2024-14653 Bilaga 1 Motion om 
införandet av projektet Matvänner för att minska social 
isolering bland stadens äldre 
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§ 10 
Motion av Gabriel Kroon (SD) om internationellt 
klimatbistånd  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/685 
Dnr 2024-15292 
MF 2024/102 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 
till sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Torbjörn Erbe m.fl. (M) och Ashna 
Ibrahim (C) föreslår (se beslutet). 
  

2. Tapani Juntunen (SD) föreslår att nämnden beslutar att 
tillstyrka motionen i sin helhet, samt att därutöver anföra 
följande: 
 
Av svaret på remissen från Miljöförvaltningen ser vi inget 
som formellt föranleder oss att justera ansatsen i vår motion. 
Vi instämmer i förvaltningens konstaterande att det kan 
finnas juridiska aspekter att ta hänsyn till i varje enskilt fall 
när en potentiell donation av teknisk utrustning är aktuell. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Torbjörn Erbe m.fl. (M) och Ashna Ibrahim (C). 
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Handlingar i ärendet 
 MF 2024/102-2 10 2024-15292 Motion av Gabriel Kroon 

(SD) om internationellt klimmatbistånd 
 MF 2024/102-2.1 10 2024-15292 Bilaga_Motion om 

internationellt klimatbistånd 
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§ 11 
Klimathandlingsplan 2024-2030  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/416 
Dnr 2024-15291 
MF 2024/101 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) reserverar sig mot beslutet 
med hänvisning till sitt förslag. 
  
Tapani Juntunen (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning 
till sitt förslag. 
  
Ashna Ibrahim (C) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag om återremiss. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V) och Torbjörn Erbe m.fl. 
(M) föreslår (se beslutet). 
  

2. Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) föreslår att nämnden 
beslutar att delvis bifalla förvaltningens förslag, samt att 
därutöver anföra följande: 
 
Som landets största kommun och tillväxtmotor, vilar ett stort 
ansvar på Stockholms stad att gå före och visa vägen i 
klimatomställningen. Liberalerna är positiva till att en 
klimathandlingsplan för staden tas fram och välkomnar dess 
högt ställda mål. Ska vi lyckas krävs det både hög ambition 
och genomförbarhet. 
 
Att planen har ambition framgår tydligt, däremot 
genomförbarhet och konkretisering är något som behöver 
framgå tydligare. 
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Liberalerna efterfrågar en tydligare åtgärdsplan i hur den 
styrande majoriteten avser implementera, så att 
klimathandlingsplanen blir verklig politik med en reell 
påverkan på vårt klimat i positiv riktning. 
 
Här har Liberalerna lyft elektrifiering som ett konkret 
förslag för att nå stadens mål. Vi ser att det finns stora behov 
av att öka ambitionen i att rulla ut fler laddstolpar, 
framförallt där människor har sina elbilar – exempelvis i 
flerbostadshus och garage. 
 
Elektrifieringen kräver också tillgång till en klimatpositiv 
och pålitlig energikälla, stadens energimix ska därför utöver 
vind, sol och vatten även inkludera kärnkraft. Något vi 
saknar i gällande förslag. Ska vi lyckas med både 
elförsörjning och klimatmål så måste samtliga energikällor 
ges utrymme i stadens energimix. 
 
Vidare menar Liberalerna att den tekniska utvecklingen 
oftast kommer från idérika entreprenörer och företag som 
driver på nya och innovativa lösningar för att möta 
klimatproblemen. Där ska staden ta en aktiv roll i att agera 
samarbetspart tillsammans med näringsliv för att utveckla 
stadens hållbarhets- och cirkulära arbete. Exempelvis finns 
det många inom bygg- och bostadssektorn som sitter på 
innovativa lösningar som skulle gynna både klimatet, staden 
och vårt näringsliv. 
 
Liberalerna anser att den här klimathandlingsplanen är en 
bra start men med stort utrymme för förbättring och vi 
efterfrågar en större konkretisering av majoriteten för att 
omsätta planen till verklighet. 
  

3. Tapani Juntunen (SD) föreslår att nämnden beslutar att avge 
Sverigedemokraternas yttrande som svar på remissen enligt 
följande: 
 
Sverigedemokraterna anser att Stockholm stad ska inta en 
aktiv roll för att vara ett framgångsexemplar i miljö- och 
klimatarbetet. Varje skattekrona ska investeras på insatser 
som är samhällsekonomiskt lönsamma samt maximerar 
utsläppsänkningen. Insatser av symbolisk eller principiell 
karaktär utan belagd effekt bör undvikas. Därtill ska 
samtliga insatser löpande utvärderas. 
 
Stockholm stad bör aktivt arbeta med närmiljön genom att 
begränsa nybyggnation på grönområden, utveckla arbetet 
med sanering av vattendrag och sjöar samt ständigt pröva 
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nya metoder för att öka folkhälsan. 
 
Stockholm stad bör inte stirra sig blind på att minska co2 
utsläppen oavsett de höga marginalkostnaderna. Istället bör 
staden utveckla arbetet internationellt klimatbistånd genom 
att bidra med tjänstemannakompetens inom miljöarbetet 
samt inom energieffektivitet till utvecklingsländer. 
 
Sverigedemokraterna har föreslagit alternativt Miljöprogram 
2030 som grundar sig på visionerna och ambitionerna ovan. 
Med anledning av detta bör klimathandlingsplanen 
omarbetas i grunden. 

  
4. Ashna Ibrahim (C) föreslår att nämnden beslutar att 

återremittera förvaltningens förslag till beslut och 
återkomma med reviderad version av Klimathandlingsplan 
2024-2030 i enlighet med följande anförande: 
 
Klimatet är vår tids ödesfråga. Klimatarbetet måste drivas 
både i EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. 
Stockholm ska vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en 
fossilbränslefri stad senast 2035. Staden ska vara en fossilfri 
organisation senast 2030 och trafiken i Stockholms innerstad 
ska vara utsläppsfri senast år 2030. För att målen ska kunna 
nås behöver vi jobba på flera fronter samtidigt, dels med ny 
teknik genom bolaget Stockholm Exergi som kan fånga in 
och lagra koldioxid, dels fasa ut fossila bränslen genom 
kraftfulla incitament, beteendeförändringar och 
energieffektiviseringar. 
 
Generellt sett finner vi ambitionsnivån i den föreslagna 
klimathandlingsplanen tillräcklig men däremot saknas reell 
handlingskraft. Vilket är just det som Stockholm och 
klimatet behöver. En handlingsplan utan konkreta förslag på 
nödvändig handling reduceras snarare till ännu en 
skrivbordsprodukt som i slutändan kommer att göra endast 
marginell, om ens någon, skillnad för klimatet. 
 
Vi kan bland annat läsa om flertalet målsättningar utan 
förutsättningar. Exempelvis förslaget att halvera utsläppen 
från konsumtion jämfört med 2019. Där har Stockholms stad 
relativt små möjligheter att ensamt göra så stor skillnad. 
Förslaget sätter alldeles för stor tilltro till att genom 
”samverkan” med andra myndigheter och genom 
”kommunikation” lyckas förändra stockholmarnas 
beteenden att halvera sina utsläpp från konsumtion. 
 
Vidare saknas tydliga och transparanta kostnadsanalyser – 
det är exempelvis orealistiskt att skrota en fungerande 
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maskinpark redan till 2025 – både ur en ekonomisk och 
teknisk synvinkel. 
 
Centerpartiet tycker också att programmet saknar konkreta 
mål om hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio-
CCS för att minska utsläppen. Bio-CCS är ett mycket viktigt 
verktyg som borde ges mer utrymme i 
klimathandlingsplanen. 
 
Ett ytterligare område där förslaget till klimathandlingsplan 
är bristfälligt rör matens roll för en hållbar omställning. 
Detta trots att matkonsumtionen i Stockholm står för 15 
procent av konsumtionsutsläppen. Centerpartiet tycker att ett 
stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. Dessutom tycker 
vi att klimathandlingsplanen borde ta fram initiativ för att 
öka andelen viltkött. Ur ett klimat- och hälsoperspektiv 
innebär viltkött kortare transporter samt att köttet är fritt från 
antibiotika, färgämnen, nitrit och andra tillsatser. 
 
Centerpartiet beklagar också att bland de 133 
remissinstanser som styret har valt att skicka 
klimathandlingsplanen till så finns inte några av de 
viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och 
Livsmedelsföretagen med. Det var tydligen viktigare för den 
styrande majoriteten att skicka klimathandlingsplanen på 
remiss till Instagramkontot ”Medveten_i_stan” och den 
lokala föreningen ”Odla ihop”. 
 
En långsiktigt hållbar klimatpolitik förutsätter både 
delaktighet och ett brett folkligt stöd. Ska vi klara 
omställningen i Stockholm, måste vi genomföra den på ett 
sätt som gör att olika människor och branscher kan känna 
sig involverade; att alla känner att de blir vinnare om de 
deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar grunden 
till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs 
utanför eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om 
– riskerar att leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar 
i politiken och bristande långsiktighet. Istället för 
klimatomställning får vi politikomsvängning. 
 
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det 
globala arbetet med att förverkliga Parisavtalet. 
Klimathandlingsplanen bör spela en avgörande roll för att nå 
detta. Därför tycker vi att den bör skickas tillbaka till 
ritbordet. 
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Beslutsgång i delen om återremiss 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslaget att återremittera 
ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner 
att nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer därefter övriga förslag 
mot varandra och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens 
förslag som stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia 
Schartner Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V) och Torbjörn 
Erbe m.fl. (M). 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/101-2 11 2024_15291 Klimathandlingsplan 2024-
2030 

 MF 2024/101-2.1 11 2024_15291 Bilaga 1 KS 2023416 
Klimathandlingsplan 
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§ 12 
Motion av Jonas Naddebo (C) om en satsning på renare 
vatten och en stadsövergripande vattenamiral  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/823 
Dnr 2024-15343 
MF 2024/104 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
 Ashna Ibrahim (C) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Torbjörn Erbe m.fl. (M) och Tapani 
Juntunen (SD) föreslår (se beslutet). 
  

2. Ashna Ibrahim (C) föreslår att nämnden beslutar att delvis 
godkänna förvaltningens förslag, samt att därutöver anföra 
följande: 
 
Jonas Naddebos motion om renare vatten och införandet av 
en stadsövergripande vattenamiral är en visionär och 
nödvändig satsning för att möta de klimatutmaningar som 
Stockholm står inför. Motionen syftar till att effektivisera 
och samordna insatser kring stadens vattenkvalitet, vilket 
förvaltningen också erkänner som ett viktigt arbete. Däremot 
underlåter förvaltningens tjänsteutlåtande att erkänna flera 
centrala fördelar med motionens förslag. 
 
Förvaltningen betonar vikten av samverkan och uthållighet, 
men undviker att ta ställning till förslaget om en 
vattenamiral. En sådan funktion skulle kunna skapa en 
enhetlig styrning och tydlig ansvarsfördelning, vilket i 
dagsläget saknas. Genom en vattenamiral skulle stadens 
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olika förvaltningar och bolag kunna arbeta mer strategiskt 
och koordinerat. Detta är särskilt viktigt då vattenfrågor rör 
flera sektorer och inte bara handlar om vattenkvalitet utan 
även om klimatfrågor, dagvattenhantering och badsäkerhet. 
 
Förvaltningen pekar på de stora kostnader och ingrepp som 
ombyggnaden av kombinerade avloppssystem kräver, men 
motionen föreslår att Henriksdals reningsverk utvecklas till 
en världsledande anläggning, vilket är en hållbar och 
långsiktig investering. Stockholm behöver ligga i framkant 
globalt vad gäller tekniska lösningar för rening, och detta 
initiativ skulle kunna bli ett föredöme för andra städer. 
 
Klimatförändringarna, som förvaltningen själv påpekar, ökar 
risken för skyfall och översvämningar, och därför är det av 
yttersta vikt att åtgärder implementeras snabbt och effektivt. 
Motionen föreslår incitament för att öka skyddet mot 
skyfall, något som inte framkommer tillräckligt tydligt i 
förvaltningens egna planer. Förvaltningen erkänner 
visserligen vikten av skyfallsåtgärder, men motionens 
incitament för fastighetsägare skulle kunna påskynda den 
nödvändiga klimatanpassningen. 
 
Förvaltningen nämner att åtgärdsarbetet är långsiktigt och 
komplext, men Naddebos (C) motion betonar vikten av att 
hålla fast vid år 2027 som slutdatum för uppfyllandet av 
miljökvalitetsnormerna. Detta är nödvändigt för att sätta 
press på genomförandet och skapa incitament för att de 
ansvariga myndigheterna prioriterar vattenkvalitetsfrågorna. 
 
Förvaltningens synpunkter pekar på en del utmaningar, men 
motionen av Jonas Naddebo (C) erbjuder en lösning som 
både är framåtblickande och konkret. Genom att införa en 
vattenamiral och prioritera utbyggnad av 
dagvattenledningar, skyfallsåtgärder samt badvattenkvalitet 
kan Stockholm bli en förebild när det gäller vattenhantering 
i ett förändrat klimat. De långsiktiga ekonomiska och 
miljömässiga fördelarna överväger initiala kostnader och 
tekniska svårigheter, och därför bör nämnden bifalla 
motionen. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Torbjörn Erbe m.fl. (M) och Tapani Juntunen 
(SD). 
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Handlingar i ärendet 
 MF 2024/104-2 12 2024-15343 Motion om en satsning på 

renare vatten och en stadsövergripande vattenamiral 
 MF 2024/104-2.1 12 2024-15343 Bilaga Motion om en 

satsning på renare vatten och en stadsövergripande 
vattenamiral(MF 2024104-1.1) 
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§ 13 
Motion av Jan Jönsson (L) och Elin Hjelmestam (L) om 
att placera vertikala planteringar i Stockholms stad  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/611 
Dnr 2024-15351 
MF 2024/103 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) reserverar sig mot beslutet 
med hänvisning till sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 
Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim (C) föreslår (se 
beslutet). 
  

2. Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) föreslår att nämnden 
beslutar enligt följande: 
 
a. Att tillstyrka motionen. 
b. Att tillsätta en genomgående utredning om artificiella 
träds effekt mot luftföroreningar i Stockholm stad. 
c. Att därutöver anföra följande: 
 
Liberalerna välkomnar förvaltningens positiva svar och 
delar vår uppfattning om att genom innovativa och nya sätt 
minska den skadliga effekten av luftföroreningar. 
 
Vi noterar svaret om dess teoretiska effekt på just att rena 
luften och efterfrågar en mer genomgående utredning av 
dess effekt för att kunna ha ett bättre beslutsunderlag att 
tillgå. 
 
Liberalerna anser att Stockholm stad ska vara en kommun 

Sida 31 (39)



 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

 
 

Protokoll nr 8/2024 
 

2024-10-01 

som uppmanar till innovativa lösningar för våra 
medborgares problem och eventuella kostnader för 
anläggning och underhåll kan tänkas lösas genom olika 
samarbetsavtal med näringsliv och företag. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Torbjörn Erbe m.fl. (M), 
Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/103-2 13 2024-15351 Motion om vertikala 
planteringar 

 MF 2024/103-2.1 13 2024-15351 Bilaga1 Motion om att 
placera vertikala planteringar i Stockholm stad 
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§ 14 
Motion av Therese Lindström (M) och Theréz Randquist 
(M) om att staden ska kunna erbjuda mer stadsodling till 
stockholmarna  
Remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/612 
Dnr 2024-13642 
MF 2024/88 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner 
miljöförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss. 

 

Reservation 
Samtliga ledamöter för Moderaterna reserverar sig med hänvisning 
till sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim 
(C) föreslår (se beslutet). 
  

2. Torbjörn Erbe m.fl. (M) föreslår att nämnden beslutar att 
tillstyrka motionen, samt att därutöver anföra följande: 
 
Genom mer stadsodling får fler stockholmare möjlighet att 
bidra till en mer trivsam och grönare stad. Odlingen kan 
berika stadsmiljön och kan vara ett sätt att göra en otrygg 
plats trevligare. Dessutom gynnar stadsodling biologisk 
mångfald och möjliggör för mer grönska. 
 
Det är glädjande att miljöförvaltningen är så positivt 
inställda till möjligheten att öka stadsodling i Stockholms 
stad. Givetvis behöver områden för stadsodlingen väljas 
omsorgsfullt så de inte står i konflikt med andra värden som 
reservaten är till för att skydda. Dock är vi oroade för att 
programmet som ska tas fram för att främja stadsnära odling 
likt många andra program fastnar i visionsstadiet utan att bli 
verklighet. Staden borde också kunna peka ut fler lämpliga 
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platser för stadsodling i gatumark– inte minst för att kunna 
korta tillståndstiderna hos polisen, vilket idag krävs för att 
odla på exempelvis torg och gatumark. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), vice ordföranden Elin 
Hjelmestam (L), Tapani Juntunen (SD) och Ashna Ibrahim (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/88-3 14 2024-13642 Motion om stadsodling 
 MF 2024/88-3.1 14 2024-13642 Bilaga 1 Motion om 

stadsodling 
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§ 15 
Detaljplan för fastigheten Sillö 5 i stadsdelen Larsboda  
Remiss från stadsbyggnadskontoret, S-Dp 2020-06982 
Dnr 2020-8426 
MF 2024/116 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att lämna följande 
synpunkter på planförslaget: 
  

a. Regleringen av verksamhetsbuller för hus 7 bör ändras för 
att inte motverka planens syfte. 
 
b. Buller från sopsugsterminalen bör utredas ytterligare och 
erforderliga skyddsåtgärder säkerställas i plankartan. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) och samtliga ledamöter 
för Moderaterna reserverar sig med hänvisning till sitt förslag. 
  

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 

1. Ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner Giertta 
m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Tapani Juntunen (SD) 
och Ashna Ibrahim (C) föreslår (se beslutet). 
  

2. Vice ordföranden Elin Hjelmestam (L) och Torbjörn Erbe 
m.fl. (M) föreslår att nämnden beslutar att delvis godkänna 
kontorets förslag, samt att därutöver anföra följande: 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har från 
stadsbyggnadsnämnden fått rubricerat förslag till detaljplan 
för synpunkter. Syftet med detaljplanen är att möjliggöra för 
bostäder, hotellägenheter, centrumverksamhet, kontor och 
en förskola på fastigheten Sillö 5 i Larsboda. 
 
Kvarteret kommer att ligga i direkt anslutning till Larsboda 
verksamhetsområde och måste då absolut anpassas så att 
befintliga verksamheter bl.a flera terminaler för gods och 
matdistribution fortsatt kommer att ha goda möjlighet till 
utveckling av sin verksamhet. 
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Godsterminalerna och flera andra verksamheter har många 
dygnet runt transporter med lastbil in och ut i området som 
också måste säkerställas att kan ske obehindrat av bostäder. 
Området ligger nära I anslutning till motorvägen 73 och 
detta är positivt för godstransporter och får då inte 
tillintetgöras av detaljplanen då staden och medborgarna har 
stora behov av dessa transporter. 
 
Detaljplanen har tagit hänsyn till buller från 
verksamhetsområdet genom att i huvudsak planera för 
genomgående lägenheter i de mest bullerutsatta lägena. På 
så sätt får lägenheterna en ljuddämpad sida. I vissa lägen, 
där genomgående lägenheter inte är möjligt, föreslås istället 
att dessa utgår ur planen. 
 
Detaljplanen var ute på samråd i januari 2022. De 
synpunkter som miljö- och hälsoskyddsnämnden då lämnade 
har i stora drag tillgodosetts i det aktuella planförslaget. 
Nämnden anser att planen med vald bebyggelsestruktur ger 
förutsättningar för en god boendemiljö. För vissa mindre 
delar av kvarteret finns det dock osäkerheter om 
bulleranpassningen är tillräcklig. Regleringen av 
bullernivåer vid hus 7 bör enligt nämnden ses över och 
bullerpåverkan från sopsugsterminalen bör studeras 
ytterligare. Erforderliga skyddsåtgärder måste ovillkorligen 
säkerställas i plankartan. 

  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) ställer förslagen mot varandra 
och finner att nämnden beslutar enligt förvaltningens förslag som 
stöds av ordföranden Åsa Lindhagen (MP), Felicia Schartner 
Giertta m.fl. (S), Deniz Butros m.fl. (V), Tapani Juntunen (SD) 
och Ashna Ibrahim (C). 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/116-1 15 2020-8426 Detaljplan för fastigheten 
Sillö 5 
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§ 16 
Upphandling av ramavtal för konsulttjänst för 
miljögiftsövervakning – provtagning av ytvatten för 
analys av miljögifter  
Dnr 2023-10130 
MF 2024/117 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt miljöförvaltningens 
förslag: 
  

1. Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att uppdra åt 
förvaltningschefen att genomföra upphandlingen avseende 
ramavtal för provtagning av ytvatten för analys av 
miljögifter samt underteckna ramavtal med den leverantör 
som tilldelas uppdraget. 

 

Nämndens behandling av ärendet 
  
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) finner att nämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

 MF 2024/117-1 16 2023-10130 Ramavtalsupphandling för 
miljögiftsövervakning i ytvatten 
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§ 17 
Övrigt  
MF 2023/142 
 
Inga övriga frågor ställs vid dagens sammanträde. 
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§ 18 
Förvaltningschefens information  
MF 2023/143 
 

Beslut  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden tackar för informationen. 
 
Sammanfattning 
Förvaltningschef Anna Hadenius informerar om studiebesök den 23 
oktober till återbruksdepån i kvarteret Gjutmästaren 6 i Ulvsunda 
för nämnden. 
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